
D O C U M E N T  D E  T R AVA I L

«LE DESCARTES I»
29, PROMENADE MICHEL SIMON
93166 NOISY-LE-GRAND CEDEX

TÉL. 01 45 92 68 00    FAX  01 49 31 02 44
MÉL. cee@cee.enpc.fr

http://www.cee-recherche.fr

MALE-FEMALEMALE-FEMALE WWAAGE GAPGE GAP

ANDAND VERVERTICTICAL OCCUPAL OCCUPAATIONTIONALAL

SEGREGASEGREGATION:TION:

THE ROLE OF MOTHE ROLE OF MOTIVTIVAATIONTION

FORFOR WWORKORK AND EFFORAND EFFORTT

OLIVIER BAGUELIN

N° 92
septembre 2007



Male-Female Wage Gap
and Vertical Occupational Segregation:

the Role of Motivation for Work and Effort 

OLIVIER BAGUELIN

ol iv ier .baguel in@univ-par is1.fr

Centre d’études de l’emploi 

DOCUMENT DE TRAVAIL 

N° 92 

Septembre 2007 



ISSN 1776-3096
ISBN 978-2-11-097376-4 



Male-Female Wage Gap and Vertical Occupational Segregation:  

the Role of Motivation for Work and Effort 

Olivier Baguelin 

Abstract

OECD countries at large are concerned with strong male-female disparities in the labour 
market, in particular: with a wage gap in favour of men; with a strong gender occupational 
segmentation. In this paper, we propose an employment relationship model within which 
agents exhibit self-esteem motives. These motives can impact their motivation for work and 
effort. We rely on this model to develop an explanation of observed disparities. Consistent 
with the empirical evidence, the model gives an account of a vertically segmented labour 
market, that is to say of an overrepresentation of men in better-paid jobs; an 
overrepresentation of women in poorly-paid jobs. 

Key words: Employment relationship, work motivation, self-esteem, vertical segregation of the 
labour market.

ÉCART HOMME-FEMME DE RÉMUNERATION MOYENNE  
ET SEGMENTATION PROFESSIONNELLE VERTICALE :

LE RÔLE DE LA MOTIVATION AU TRAVAIL 

RESUME 

L'ensemble des pays de l'OCDE est marqué par de fortes disparités homme-femme sur le 
marché du travail, notamment : par un écart de rémunération moyenne favorable aux 
hommes ; par une forte segmentation professionnelle par genre. Dans cet article, nous 
proposons un modèle de relation d'emploi au sein duquel les agents manifestent des motifs 
d'estime de soi. Ces motifs se répercutent sur leur motivation au travail. Nous nous appuyons 
sur ce modèle pour développer une explication des disparités observées. Conformément aux 
faits, le modèle rend compte d'une segmentation verticale du marché du travail, c'est-à-dire 
d'une surreprésentation des hommes parmi les emplois les mieux rémunérés ; une 
surreprésentation des femmes parmi les emplois les moins rémunérés. 

Mots-clefs : Relation d’emploi, motivation au travail, estime de soi, segmentation verticale du 
marché du travail. 
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